
 

 

Zadeva: Zapisnik 68. redne seje Sinteze-KCD in NS-SVS 

Seja je potekala preko Zooma v torek, 28. maja 2024 med 17. in 18.10 uro z eno 

samo vsebinsko točko dnevnega reda: 

1. Ocena dogajanja pred volitvami evropskih poslancev in glasovanjem na 

referendumih.  

V času od zadnje seje se je zvrstilo kar nekaj dogodkov, ki so zahtevali širšo 

obravnavo. 

1.1. Pripravili smo poziv na volitve in referendum v nenavadni obliki, ki pa je 

med našimi člani in simpatizerji naletela na odobravanje. Obstoji tudi 

verjetnost, da bodo nekateri mediji ta poziv še objavili (Večer, kontaktira 

V. Pogorevčnik); 

1.2. Prišlo je do manjše zadrege v komunikaciji s stranko SD. Ker stranka ni 

podprla predloga koalicijske partnerice, stranke Svoboda, za izvedbo 

referenduma o spremembi volilnega sistema, smo pripravili nekaj 

vprašanj za njihove kandidate, da bi ugotovili, kdo od njih pa mogoče 

vendarle podpira referendum in večjo demokratizacijo volilnega sistema 

za državnozborske volitve. Stranka nam ni želela posredovati naslovov 

kandidatov, z obrazložitvijo, da jih bo njim sama prenesla, če jih 

pošljemo na naslov stranke. To smo storili, toda namesto odgovorov 

kandidatov smo dobili »kolektivni odgovor«, brez podpisa. V tej situaciji, 

ko smo hoteli ugotoviti RAZLIKE med stališči kandidatov, da bi lahko 

glasovali PREFERENČNO, je to skrivanje razlik seveda čisti ABSURD, ki 

posledično odpira vprašanje demokratičnih standardov v naših 

političnih strankah; 

1.3. Dr. Miran Mihelčič je v »Delu« (dne 23.5.2024) objavil članek o 

problematiki uvedbe preferenčnega glasu. Kot po navadi je članek 

izredno kvaliteten, logičen, berljiv. Ko pa na koncu odpre razpravo o 

»negativnem glasovanju«, ga to pripelje do nesmiselnega predloga. 

Predlaga namreč zavrnitev glasovnice s pripisom, da hočemo celoten 

kombinirani sistem volitev. Seveda vsi hočemo uvedbo kombiniranega 



modela. Preferenčni glas, če bo obvezen in absoluten, je pri tem lahko 

prvi korak, je pa seveda samo ena od (pomembnih) točk demokratizacije 

naše volilne zakonodaje. Po referendumu bomo takoj zahtevali 

oblikovanje predloga zakona o volitvah v DZ  oz. uveljavitev tudi ostalih: 

domicila, obvezne »predstavitvene izkaznice« kandidatov, povečanja 

števila volilnih enot, spremembo računanja rezultatov, itd. 

1.4. Članek smo s komentarjem A. Cetinskega prenesli na našo spletno stran, 

je pa lahko krasna iztočnica za komentar v časopisu, zato pozivamo vse, 

da to izkoristijo. 

1.5. Predsedujoči je prisotne seznanil, da je imel v torek, 28. maja, na TV3 

(Pro TV?) zanimivo predvolilno soočenje s predstavnikom SDS g. Kosijem 

glede uvedbe preferenčnega glasu. Ker so bile že uvodne besede g. 

Kosija v standardni maniri SDS čisto zavajanje javnosti (da se je 

predsednik Golob domislil referenduma, ko je stranki Svoboda začelo 

slabo kazati), sem ga ostreje zavrnil (da je to že v koalicijski pogodbi 

vlade, da pa je datum referenduma predsednik napovedal že lani na 

posvetu o tem vprašanju), zato je celotno soočanje potekalo zelo 

polemično. 

Sejo smo zaključili z dogovorom, da še poskušamo v medije prenesti naša stališča 

o volilnem sistemu. Uvedbi preferenčnega glasu in pomenu referenduma. 

Zapisnik pripravil Emil Milan Pintar 

  


